
   
 

24. august 2021 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvilken Naalakkersuisoq har ansvaret for at fortælle befolkningen, herunder de unge 

grønlændere, som ønsker sig en uddannelse inden for forsvaret, om det er muligt at få betalt 

omkostninger i forbindelse med værnepligtsafprøvning i Danmark? 

a. Hvad er korrekt: det, som står på sunngu.gl, som Naalakkersuisoq for 

Udenrigsanliggender henviser til i sit svar 1 eller det, som Naalakkersuisoq for Uddannelse 

redegør for i sit svar på paragraf 37-spørgsmål vedr. lovhjemlen? 2  

b. Mener Naalakkersuisut at der er sammenhæng mellem det, som står beskrevet i 

uddannelsesportalen i forhold til redegørelsen for lovhjemlen til at få dækket 

omkostningerne i forbindelse med afprøvning til værnepligt? Svar bedes begrundet.  

 

2. Vil Naalakkersuisut involvere et samlet Inatsisartut i en debat om den fremtidige forsvarsstrategi 

og en artisk uddannelsesstruktur til Efterårssamlingen 2021? 

 

3. Hvilke fordele og ulemper ser Naalakkersuisut i at demilitarisere? 

a. Hvordan forestiller Naalakkersuisut sig den fremtidige suværenitetshåndhævelse i 

Grønland? 

b. Hvordan forestiller Naalakkersuisut sig, at hjemmehørende får mulighed for at uddanne 

sig indenfor grenene af forsvarsuddannelser, så de kan være med til at beskytte 

grønlandske farvande og det grønlandske folk? 

(Medlem af Inatsisartut Anna Wangenheim, Demokraterne) 

 

Begrundelse 
Henover sommeren er der fremsat flere § 37-spørgsmål vedrørende Forsvaret og uddannelserne herunder. 
Naalakkersuisoq for Udenrigsanliggender har henvist til Naalakkersuisoq for Kultur- og Uddannelse 3. 
Desværre er der ingen, der er blevet klogere. Det er nemlig fortsat sådan, at der endnu ikke er et tydeligt 
svar på, hvad de unge kan forvente. På hjemmesiden www.sunngu.gl fremgår det, at man kan få betalt 
udgifter i forbindelse med at tilegne sig en uddannelse indenfor forsvaret.  
 
Naalakkersuisoq for Uddannelse har samtidig redegjort, at der reelt set ikke er mulighed for at man kan få 
betalt sit ophold i Danmark, idet uddannelsen ikke er efterspurgt i Grønland. Hvad i alverden skal de unge 
dog rette sig efter? 
 
Jeg mener, at det principielt er meget forkert, da der tidligere har været denne mulighed. Det var der indtil 
Naalakkersuisut bad Forsvarsministeriet i Danmark om at sætte en stopper for værnepligtsuddannelsen og 

                                           
1 https://ina.gl/documents/para3637/2021/svar/070_2021_udenrigs_forsvar_ANWA_svar.pdf  
2 https://ina.gl/documents/para3637/2021/svar/085_2021_vaernepligt_ANWA_svar.pdf  
3 https://ina.gl/documents/para3637/2021/svar/070_2021_udenrigs_forsvar_ANWA_svar.pdf  
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de øvrige aftaler i forhold til den arktiske kapacitetspakke.  
 
Suverænitetshåndhævelsen indebærer blandt andet en høj grad af beskyttelse af Grønland, dens farvande 
og for den grønlandske befolkning sikkerhed til søs. Det har ligeledes vist sig at være en meget værdifuld 
hjælp for denne håndhævelse, at der har været grønlændere med ombord på forsvarsskibene, og ved 
øvrige aktiviteter grund af den kulturelle og sproglige fordel blandt de grønlandske besætningsmedlemmer.  
 
Derfor mener jeg bestemt, at det flugter med, at man i fremtiden opbygger en grønlandsk 
uddannelseskapacitet, som gør Grønland i stand til at varetage disse funktioner i fremtiden, når nu langt de 
fleste partier ønsker et selvstændigt Grønland. Det siddende Naalakkersuisut består blandt andet af de 
største selvstændighedsfortalere vi har herhjemme og det undrer mig derfor meget, at man derfor ikke 
ønsker at opruste på de forsvarsmæssige uddannelser. Det er ganske enkelt ulogisk.  
 
Jeg mener at uddannelse er vejen frem, og alt uddannelse gør Grønland og grønlænderne rigere.  Det er i 
den forbindelse ganske problematisk, at det siddende Naalakkersuisut ikke taler med pressen og den øvrige 
offentlighed om denne sag. Derfor er jeg tvunget til at stille disse spørgsmål, så Naalakkersuisut kan blive 
tvunget til at være åbne om denne sag og komme med en klar udmelding. 
 
Jeg ønsker at mine spørgsmål må blive besvaret indenfor 10 arbejdsdage. 


